
KOMISJA 
 

RODZINY, ZDROWIA I SPRAW SPOŁECZNYCH 
 

protokół z posiedzenia 14 / 16 w dniu 30 marca 2016 roku 
 
          
Posiedzenie Komisji odbyło się w siedzibie Opolskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego w 
Łosiowie, gdzie odbywała się sesja Sejmiku Województwa Opolskiego. Lista obecności 
członków Komisji, lista zaproszonych gości oraz wnioski z posiedzenia w załączeniu. 
Posiedzenie rozpoczęło się o godz 9 00 zakończyło o godz  10 00. Obrady prowadził 
Przewodniczący Komisji Norbert Krajczy 
 
 
 
Porządek obrad: 
1. Zaopiniowanie  projektu uchwał w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa 
Opolskiego w sprawie utworzenia Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej. 
2. Sprawozdanie z realizacji „Wojewódzkiego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na lata 
2010 – 2015 „ – za rok 2015. 
3.Informacja nt. realizacji „Wojewódzkiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych dla Województwa Opolskiego na lata 2010 – 2015 – w roku 2014 
i 2015. 
4.Sprawy różne. 
 
 * do porządku obrad wprowadzono dodatkowe punkty tj. 
 
5.Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia zadań z zakresu rehabilitacji 
zawodowej i społecznej osób niepełnosprawnych i wysokości środków PFRON 
przeznaczonych na te zadania, przypadających według algorytmu w 2016 roku Województwu 
Opolskiemu. 
6.Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie powołania Rady Społecznej Samodzielnego 
Wojewódzkiego Szpitala dla Nerwowo i Psychicznie Chorych im. Ks. Biskupa Józefa 
Nathana w Branicach. 
 
              * poszerzony porządek obrad przyjęto w głosowaniu jednogłośnie, została zmieniona 
kolejność omawiania punktów. 
 
Sprawozdanie z realizacji „Wojewódzkiego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na 
lata 2010 – 2015 „ – za rok 2015. 
M.Olszewska – realizacja Programu została zakończona w roku ubiegłym i teraz, według 
zapisów ustawowych, Sejmik sprawozdanie z jego realizacji jest zobowiązany przyjąć do dnia 
30 marca  2016 roku. Program został zrealizowany zgodnie z planem i zgodnie z założeniami. 
Nowe środki psychoaktywne tzw. dopalacze – w tym roku jeszcze większych problemów w 
województwie opolskim nie było, mamy najniższy wskaźnik w Polsce, w kraju sytuacja jest o 
wiele gorsza. Za profilaktykę przeciwdziałania narkomanii odpowiada samorząd 
województwa, za lecznictwo odpowiada NFZ. 30 kwietnia br. odbędzie się w Opolu 
konferencja poświęcona profilaktyce i przeciwdziałaniu narkomanii. Przeprowadzone zostaną 
też badania ESPAD-u tj. badanie 15 – 18 latków, u nas statystyki wskazują, że wśród 15 
latków mamy 10 % mniejsze spożycie narkotyków niż w kraju.  



N.Krajczy – mam dwa pytania, pierwsze to wprowadzenie marihuany leczniczej oraz problem 
dot. braku ostrodyżurowej neurologii dziecięcej. 
M.Olszewska – marihuana była od dawna stosowana w leczeniu wielu chorób, teraz się o 
sprawie zrobiło głośno. Ta obecnie używana w medycynie jest nie do końca zbadana, jest 
mało oczyszczona. Problem rejestracji – jeśli ma pomagać to niech pomaga. W Polsce jest ok. 
2 mln osób używających marihuany. Pytanie dot. oddziału neurologii należy skierować do 
Marszałka. Jesteśmy województwem skąd najwięcej młodzieży leczyło się poza 
województwem. Problemem jest też brak oddziału toksykologii w województwie opolskim. 
R.Kolek – neurologia i toksykologia faktycznie z tym mamy problem. Największy 
problemem jest z dziećmi do 2 roku życia. Nie mamy kadry, do tej pory pacjenci tej grupy 
wiekowej byli pacjentami oddziałów dziecięcych. Tu potrzeba inwestycji oraz wyższych 
kosztów funkcjonowania i nie mamy w tej dziedzinie specjalistów. W związku z tym 
podjęliśmy rozmowy o współpracy ze szpitalem w województwie śląskim. W kontekście 
utworzenia Wydziału Lekarskiego w Opolu musimy taki oddział stworzyć. Moim zdaniem 
miejsce takiego oddziału jest w WCM-ie. 
N.Krajczy – zgoda, ale z Katowic słyszymy, że my mamy zabezpieczone miejsca tylko dla 
naszych dzieci, czy my mamy jakąś umowę o współpracy, która gwarantuje przyjęcie 
pacjentów z województwa opolskiego. 
R.Kolek – rozmowy dotyczyły dzieci poniżej 2 roku życia, a nie nastolatków np. po próbach 
samobójczych, bo dla nich miejsce jest w Szpitalu na Wodociągowej. 
S.Tubek – to w takim razie dlaczego szpital na Wodociągowej odsyła tych pacjentów, kiedy 
mają u siebie wszystko, co jest potrzebne do zabezpieczenia takiego pacjenta. 
  
 * Członkowie Komisji zgłosili wniosek dot. wyjaśnienia problemu odsyłania 
nastoletnich pacjentów przez Szpital na Wodociągowej, co powoduje, że szpitale powiatowe 
muszą na własną rękę szukać miejsca dla tej grupy pacjentów – wniosek w załączeniu. 
 
R.Kolek – w tej sprawie  musi się również wypowiedzieć konsultant wojewódzki, z nim 
należy dokonać pewnych ustaleń. 
M.Olszewska – kończąc dyskusję o realizacji Programu – kiedyś Ministerstwo Zdrowia 
znacznie mniej zajmowało się problemem zwalczania narkomanii, teraz funkcjonuje 14 
programów profilaktycznych, coraz więcej ludzi jest zaangażowanych w ich realizację – 
jednak najważniejsze jest, aby młodzi ludzie sami zrozumieli, że tego nie chcą, nie można im 
niczego zakazać. 
 
 *Członkowie Komisji przyjęli Sprawozdanie – wniosek w załączeniu. 
 
Informacja nt. realizacji „Wojewódzkiego Programu Profilaktyki i Rozwi ązywania 
Problemów Alkoholowych dla Województwa Opolskiego na lata 2010 – 2015 – w roku 
2014 i 2015. 
J.Ruszczewski – oba Programy są finansowane z opłat z tzw. korkowego. Czynimy starania w 
Ministerstwie, aby zmienić dystrybucję środków, bo np. w województwach, w których są 
hurtownie wpływy z korkowego sięgają kilkunastu milionów złotych. W województwie 
wpływy z korkowego to wpływ 700 tyś zł. Z tych środków dofinansowywane jest lecznictwo 
odwykowe, profilaktyka i przeciwdziałanie pomocy w rodzinie. Ja również podniosę sprawę 
konieczności rozwiązania problemu hospitalizacji dzieci i młodzieży po zatruciach. 
R.Kolek – rozmowy z województwem ślaskim może spowodować to, że tam spłynie dwa razy 
więcej dzieci od nas niż dotychczas. Oni zaproponowali, abyśmy zatrudnili w naszej 
placówce lekarza, który byłby oddelegowany do pracy u nich i przyjmowałby dzieci z 
województwa opolskiego. 



N.Krajczy – nie może tak być, aby Szpital na Wodociągowej odsyłał małych pacjentów 
dlatego, że to są zabiegi deficytowe. 
 
 *Członkowie Komisji przyjęli Sprawozdanie – wniosek w załączeniu.  
 
Zaopiniowanie  projektu uchwał w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa 
Opolskiego w sprawie utworzenia Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej. 
S. Łagiewka – przedstawił projekt uchwały. 
 
             *Członkowie Komisji pozytywnie  – jednogłośnie – zaopiniowali projekt uchwały – 
wniosek w załączeniu.  
 
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia zadań z zakresu rehabilitacji 
zawodowej i społecznej osób niepełnosprawnych i wysokości środków PFRON 
przeznaczonych na te zadania, przypadających według algorytmu w 2016 roku 
Województwu Opolskiemu. 
S. Łągiewka – środki przeznaczone rzecz osób niepełnosprawnych zostają skierowane do 
działających w województwie opolskim Zakładów Aktywności Zawodowej, które zatrudniają 
112 osób, na każdą zatrudnioną osobę jest to kwota 18 tyś zł. W sumie wydajemy 2,2 mln zł, 
w tej kwocie mieszczą się jeszcze zadania z zakresu robót budowlanych oraz kwota 1 mln 362 
tys zł w formie dotacji dla organizacji pozarządowych. 
 
               * Członkowie Komisji pozytywnie – jednogłośnie zaopiniowali projekt uchwały – 
wniosek w załączeniu. 
 
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie powołania Rady Społecznej Samodzielnego 
Wojewódzkiego Szpitala dla Nerwowo i Psychicznie Chorych im. Ks. Biskupa Józefa 
Nathana w Branicach. 
R.Kolek – w projekcie tej uchwały chodzi o zmianę personalną w Radzie Społecznej szpitala. 
Wojewoda zwrócił się o taką zmianę. 
 
                  * Członkowie Komisji pozytywnie – jednogłośnie zaopiniowali projekt uchwały – 
wniosek w załączeniu. 
 
 
 
 
 
Opracowała    Przewodniczący Komisji 
Jadwiga Moryto             dr n. med. Norbert Krajczy  
 


